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Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda 
realitzada el dia 5 de novembre de 2019. Comença la 
reunió a les 10 hores i 37 minuts. Presideix la diputada 
senyora Eva Ortiz Vilella. Reunió número 13/II.

La senyora presidenta:

Vamos a reanudar la comisión con la comparecencia del 
conseller de economía, el señor Climent, que ya lo tenemos 
aquí con nosotros.

Recordar dos cuestiones. El comité de seguridad y salud nos 
recomienda a todos que utilicemos mascarilla quirúrgica 
y, como hay distancia suficiente tanto del conseller como 
los diputados que queráis intervenir en ese momento sin 
mascarilla, no hay ningún problema, porque, al no estar 
el hemiciclo lleno, todos cumplimos con la distancia de 
seguridad en el momento de la intervención, quien quiera. 
Se puede utilizar la tribuna, si alguien lo considerara, pero, 
bueno, también son cosas que están a disposición.

Y recordar que mañana por la tarde las comparecencias 
quedan a las cuatro de la tarde la vicepresidenta Mónica 
Oltra y a las seis de la tarde el conseller Soler. Es el cambio 
que hay en los horarios de las comparecencias, que estará 
comunicado a todo el mundo. imagino, pero para que todo 
el mundo sepamos lo mismo.

Compareixença conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball, senyor Rafael Climent González, 
per a informar sobre el Projecte de llei de pressupostos de la 
Generalitat per a l’exercici 2021 pel que fa a la seua conselleria

La senyora presidenta:

A partir de ahí el señor conseller tiene 25 minutos en su 
primera intervención; los grupos, seis minutos, cada uno de 
los grupos; una segunda intervención de 15 minutos para 
el señor Climent y, luego, el grupo que quiera ejercer la 
réplica…, y cerrará usted con 3 minutos, igual que la réplica 
de los diputados .

Así que, señor Climent, 25 minutos. Tiene usted la palabra 
cuando quiera.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta.

Senyores diputades .

Senyors diputats .

Molt bon dia a totes i a tots.

I dir-los que és per a mi un plaer acudir davant aquesta 
comissió per a donar-los compte del pressupost per a l’any 
vinent de la Conselleria d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball i dels seus ens dependents.

Un pressupost que ve influenciat, com no podia ser d’una 
manera, per la situació actual derivada de la pandèmia de 
la COVID-19, que ha suposat un fort impacte en termes 
sanitaris, econòmics i socials i que ha posat de manifest les 
nostres febleses, però també les nostres fortaleses.

Els pròxims mesos pense que són crucials. Encara romanen 
riscos e incerteses sobre l’evolució i l’impacte de la 
pandèmia, per la qual cosa hem d’actuar amb prudència, 
però també amb decisió i valentia.

La pandèmia ha reafirmat la necessitat inajornable 
d’implementar mesures per a avançar cap a un model 
productiu més responsable socialment i ecològicament 
aprofitant els canvis tecnològics.

Així les coses, amb el pressupost de 2021, s’obrin 
oportunitats per a impulsar una indústria d’alt valor afegit, 
resilient, diversificada i amb més capacitat exportadora i 
arrelada al territori .

Per a la transformació digital de la nostra econòmica, la 
innovació i el disseny per tal de redirigir la nostra econòmica 
cap a una econòmica del coneixement.

Per a facilitar una transició energètica justa amb la 
descarbonització i l’economia circular.

Per continuar apostant per un comerç sostenible i de 
proximitat i un consum responsable.

I, en definitiva, per desenvolupament sostenible i una 
economia més social i solidària, generant confiança tant en 
les empreses com en les persones treballadores, donant 
suport a les persones que inicien una activitat emprenedora, 
impulsant alhora l’equilibri territorial, amb un objectiu clar: 
ajudar a reactivar l’economia i generar ocupació estable i 
de qualitat que ens ajude en el benestar de la ciutadania i la 
cohesió social.

Passant a les xifres concretes, enguany els presente un 
pressupost que per a la conselleria ascendix a 562,4 milions 
d’euros, el que significa 116,3 milions d’euros més que en 
2020, és a dir, un 26,1 % més. I que, junt amb de les seues 
entitats adscrites, ascendix a un total de 795,7 milions 
d’euros, el que suposa 118,8 milions més, és a dir, un 17,6 % 
d’increment.

En primer lloc, reforcem la nostra aposta per la política 
industrial. Seguim treballant per una indústria d’alt valor 
afegit, neta, resilient i diversificada, aposta clau del govern 
del Botànic i que en 2021 comptarà amb una dotació de 
194,4 milions d’euros. És a dir, un 12,9 % més que en 2020.

Desplegarem la quarta fase d’implantació del pla estratègic 
de la indústria valenciana, amb una dotació de 42,8 milions 
d’euros, el que suposa un 22,3 % més.

Al mateix temps, desenvoluparem dues noves 
línies d’actuació: el suport a projectes de recerca, 
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desenvolupament i innovació, i inversions en projectes 
industrials considerats estratègics pel seu impacte,  
amb 2 milions d’euros. I les ajudes a l’acceleració tecnològica 
industrial i la transformació digital destinades a pimes 
industrials, també amb 2 milions.

Altra novetat és la línia de finançament a l’IVF, per la 
concessió de préstecs bonificats per a inversions industrials 
amb 2,4 milions d’euros addicionals.

D’altra banda, la seguretat industrial és cabdal. Per això 
continuarem amb el pla d’acció per a la promoció de la 
seguretat industrial, amb mig milió d’euros, i seguirem 
apostant pel reforç del teixit associatiu industrial,  
amb 450.000 euros, incloent ajudes també a les entitats de 
gestió de les àrees industrials.

Així mateix, continuarem amb el suport a Ford Espanya, amb 
un total d’11 milions d’euros, amb l’objectiu de dur a terme 
projectes de desenvolupament experimental i innovació en 
el sector de l’automoció que tinguen beneficis i un efecte 
tractor sobre les empreses i pimes.

En aquest àmbit, destacaré una nova línia de suport a 
Ford, amb 800.000 euros, per a pal·liar els greus perjudicis 
generats per la pandèmia destinada a permetre afrontar el 
futur immediat de la planta d’Almussafes amb les majors 
garanties.

En matèria de política de sòl industrial, vull destacar 
les ajudes d’Ivace per a la millora i modernització de les 
àrees industrials, amb un total de 35 milions d’euros, que 
incrementem en més d’un 23 %.

Com a novetat i seguint l’eix transversal de les polítiques 
contra el despoblament del Consell, la convocatòria  
de 2021 inclourà com a criteri d’assignació el de la població, 
de manera que aquells municipis més despoblats podran 
arribar a un major percentatge de subvenció per a la millora i 
modernització dels seus polígons industrials.

Vull destacar també la línia d’ajudes per a ajuntaments i 
associacions de propietaris per a la millora de l’eficiència 
energètica dels parcs empresarials, amb un pressupost de 4 
milions i mig.

Parlar de política industrial és parlar també de polítiques 
d’innovació. El nostre compromís amb la innovació 
empresarial ha estat clar i ferm des del primer moment. Així 
l’Ivace gestionarà en 2021 més de 167 milions d’euros, el 
que suposa un 11 % més respecte al 2020.

Anem a aprofundir en el compromís de capil·laritzar el 
coneixement innovador al teixit empresarial, amb 79,2 
milions d’euros, el que representa un 3,8 % d’increment.

El suport als projectes de recerca, desenvolupament... 
(tus) –perdó– i innovació empresarial compta amb 24 
milions d’euros, un 7,4 % més que en 2020, i es dirigirà 
prioritàriament a les pimes, que representen més del 95 % 
del nostre teixit empresarial.

Els pilars d’aquest projecte són el pla de recerca i 
desenvolupament empresarial, amb 4 milions i mig, i el pla 
d’innovació empresarial, amb 20,3 milions.

En matèria de suport a la digitalització de les pimes, des 
del programa Digitalitza Comunitat Valenciana fem un 
esforç considerable, perquè ajudar que les pimes guanyen 
eficiència i competitivitat és ara més necessari que mai. Per 
això incrementem la línia d’ajudes fins als 12 milions d’euros 
front als 8,5 actuals, el que suposa un increment del 30 %.

M’agradaria destacar també l’important paper que han 
desenvolupat els instituts tecnològics des de l’esclat de 
la pandèmia en la reorientació i desenvolupament de 
productes i solucions per a les empreses en benefici de 
la societat. Tot un exemple d’adaptació i aprofitament 
d’oportunitats.

Per això mateix, seguim apostant per l’estreta col·laboració 
amb els instituts tecnològics pel servei que presten a les 
pimes, que comptaran amb un increment de 3 milions 
d’euros, fins a arribar als 50,9 milions en 2021. En sis anys, 
hem incrementat el pressupost en un 164 %.

Si la innovació és fonamental per a desenvolupar una 
indústria eficient i resilient en el nostre territori, també ho 
són les polítiques d’internacionalització, ja que el comerç 
exterior ha assentat la nostra economia des de sempre.

Som un territori obert al món. Així ho demostren les 
xifres d’exportació. Un dels principals motors de la 
nostra econòmica. Per això, any rere any continuem 
augmentant l’esforç pressupostari de les polítiques 
de foment de la internacionalització. Per al 2021 
destinarem 23 milions d’euros, el que representa 
un 16,7 % més que enguany.

Així el programa de subvencions per al suport a la promoció 
exterior de les empreses del nostre territori passa de 8,3 
milions d’euros a 12,9 milions, el que representa un 54,5 % 
més.

A més, continuem amb les beques d’internacionalització, ja 
que són palanca de futur amb una dotació de 2 milions per 
a la consolidació en l’expansió de la formació de persones 
joves especialitzades en comerç exterior. 12,6 milions 
invertits en aquest programa des de 2015.

Quant a la xarxa d’atenció exterior a les nostres empreses, 
comptem amb 25 antenes que donen servei a 35 mercats 
diferents –19 més que en 2014–, amb un pressupost per al 
2021 d’1,6 milions d’euros.

Destacar la continuació de la col·laboració amb el Consell de 
Cambres de la Comunitat Valenciana, a través del programa 
Global d’internacionalització amb 400.000 euros, com també 
de les tutories d’internacionalització, amb una dotació de 2,3 
milions d’euros, i el Xec Tutories, amb 250.000.

Per últim, en 2021 desenvoluparem el conveni amb 
l’Associació València Capital del Disseny, amb una dotació 
de 750.000 euros.

La política energètica també és una de les prioritats per 
al govern del Botànic com a eix transformador del model 
productiu en línia amb la Unió Europea. Ací, des d’Ivace 
Energia destinarem una dotació per a ajudes i incentius de 
23,1 milions d’euros, el que suposa un 27,6 % més que  
en 2020.
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Les actuacions en matèria d’energia s’emmarquen en 
l’Estratègia valenciana de canvi climàtic i energia 2030 i en 
les directives europees sobre la matèria. Així les coses, en 
2021 apostem decididament pel foment de les energies 
renovables amb un increment del 55 % en la dotació, que 
passa a 12,6 milions d’euros.

Amb la novetat d’una nova línia de finançament a 
l’autoconsum d’empreses i entitats privades, dotada amb 
3 milions. A més, quadrupliquem el finançament de les 
comunitats energètiques locals, que passa de mig milió  
a 2 milions d’euros. També continuarem impulsant les 
energies renovables, els biocarburants i les fotovoltaiques 
amb 2 milions d’euros. Així mateix, els 2,6 milions d’euros 
del fons de compensació eòlic destinats a projectes d’impuls 
de les energies renovables.

D’altra banda, per a fomentar l’autoconsum en les entitats 
locals comptarem amb una línia de finançament blanet, 
dotada amb 3 milions d’euros.

Continuem també amb els plans d’acció en matèria d’estalvi 
i eficiència energètica en la indústria i l’edificació, amb 
un total de 10 milions i mig, el que representa un 4,5 % 
d’increment.

Consolidem la inversió en infraestructures de recàrrega 
per a vehicles elèctrics, amb 850.000 euros, i el programa 
d’ajudes a la mobilitat sostenible, amb 2 milions.

També mantenim l’esforç pressupostari per als préstecs 
als ajuntaments per a l’estalvi i eficiència energètica en 
l’enllumenat públic per l’import de 3 milions.

I un exercici més, continuem amb la dotació del pla Renove, 
pla Renhata amb milió i mig d’euros.

Vull destacar en aquest sentit l’evolució del pressupost del 
pla d’energia sostenible de 10,4 milions d’euros en 2015 a 
26,3..., –perdó– a 23,6 en 2021.

Respecte a les polítiques de planificació i previsió econòmica, 
hem augmentat el seu pressupost un 15 %. Entre elles, vull 
destacar l’enfortiment de les ajudes a projectes d’economia 
sostenible, base sobre la qual hem de continuar construint 
la transformació econòmica de la nostra societat, i que 
suposen un increment del 47,7 %, així com les dotacions de 
les actuacions específiques per al foment de la investigació 
econòmica, que en conjunt creixen un 23 % en 2021 i que 
prestaran especial atenció a la incidència en l’economia 
valenciana de la crisi provocada per la COVID-19.

A més, engegarem dos nous convenis: el primer, amb els 
col·legis professionals de mediadors i assegurances, amb 
25.000 euros, i el segon, amb la Universitat d’Alacant per a 
estudis sobre resiliència comunitària i polítiques públiques 
relocalitzadores i transformadores, amb 30.000 euros.

Un altre eix fonamental és el suport a l’emprenedoria, el 
cooperativisme i l’economia social per cohesionar-nos com 
a societat i guanyar benestar, i que comptarà en 2021 amb 
una dotació de 17 milions d’euros.

D’una banda, vull destacar el programa «Elaboració i 
difusió estadística», dotat amb 2,6 milions d’euros, amb 

un increment del 9,7 % i aquest increment es traduïx en 
la recuperació de l’Institut Valencià d’Estadística com a 
organisme autònom per tal del garantir la credibilitat i 
l’impuls del nostre sistema estadístic oficial.

I, d’un altra banda, tots sabem que la crisi sanitària que 
estem patint ens ha donat algunes lliçons. Una d’elles, 
entenc, és la necessitat d’arrelar la nostra economia, de 
localitzar-la i fer-la social i innovadora. Per això augmentem 
el programa de promoció a l’emprenedoria, cooperativisme i 
economia social fins als 14,6 milions d’euros, el que suposa 
un 57 % més.

Vull remarcar l’increment dels fons destinats al suport 
a l’economia social, que creix en 3,1 milions d’euros, 
fonamentalment per l’increment de la dotació de les ajudes 
en concurrència competitiva per a entitats d’economia 
social, que augmenten un 43,6 % fins els 5,3 milions; i a 
la dotació per al finament d’inversions per part d’entitats 
d’economia social que doblem, passant d’1 milió a 2.

També destacaré quatre nous projectes que engegarem en 
2021: el Laboratori de transformació social i objectiu de 
desenvolupament sostenible, dotat amb 130.000 euros; 
el conveni amb la Universitat Jaume I per a la difusió 
d’experiències d’economia social, amb 70.000; l’engegada 
de la xarxa de municipis per l’economia social, per al 
desenvolupament d’iniciatives de foment de l’economia 
social en l’administració local, dotada amb 200.000 euros; i 
el programa Llam Digital amb la Universitat de la Florida i la 
Universitat de Mondragon, dotat amb 132.000 euros  
per al 2021.

En promoció de l’emprenedoria les ajudes ascendeixen a 
1.582.500 euros, amb un increment del 51 % front al 2020. 
Aquest increment es deriva de l’engegada de tres nous 
projectes:

El desenvolupament del Servei de mentorització de 
projectes emprenedors mitjançant la Xarxa Ames, amb 
455.000 euros.

El reforçament de l’ecosistema emprenedor a través de la 
participació amb fires i esdeveniments, amb 50.000. I el suport 
a la creació de la càtedra de treball autònom i l’economia social 
de la Universitat de València, amb 30.000 euros.

A més, seguirem amb el finançament del pla Fem relleu, 
que desenvolupa l’Associació de Joves Empresaris de la 
Comunitat Valenciana, amb l’objectiu de donar suport 
a la consolidació, creixement i relleu generacional 
dels empresaris i empresàries, mitjançant el suport a 
l’emprenedoria juvenil.

També continuarem amb el finançament del Campus de 
l’emprenedoria innovadora, així com el suport a l’Associació 
Valenciana d’Startup i a l’emprenedoria en l’àmbit rural.

En aquest sentit, també vull destacar les línies de l’Ivace 
en matèria d’emprenedoria innovadora i diversificació 
empresarial. Per això continuem apostant pels centres 
europeus d’empreses innovadores, amb 1,5 milions, i donant 
suport als projectes d’emprenedoria innovadora i de base 
tecnològica en el programa Createc-Comunitat Valenciana, 
amb 2 milions.
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Les polítiques de protecció dels consumidors i 
l’ordenació i promoció comercial són fonamentals a 
l’hora de fer costat al comerç de proximitat en la seua 
adaptació als moments de disrupció que estem vivint. 
Aquestes mesures compten amb un pressupost  
de 45,8 milions d’euros en 2021,  
respectivament 5,4 i 40,4 milions.

A més, en 2021 continuarem amb quatre actuacions 
d’especial rellevància, que es veuen reforçades 
pressupostàriament. Les dues primeres per al reforç del 
comerç de proximitat, la tercera per al foment de l’artesania 
i la quarta per a l’impuls del comerç electrònic. Emprenem 
comerç, amb una dotació de 620.000 euros. «Avalem 
comerç», amb 2,2 milions. «Avalem artesania», amb més 
d’un milió d’euros, quasi un 10 % més, i el Pla d’impuls a la 
digitalització del comerç 2018-2023, amb actuacions de 
suport al comerç electrònic i a la transformació digital del 
comerç al detall.

A més, donem suport a la Xarxa Afic, amb 1,5 milions 
d’euros. A accions de millora de la qualitat en el comerç i 
emprenedoria i continuïtat empresarial, amb 620.000 euros, 
destinats en part al comerç electrònic. A les àrees urbanes 
d’excel·lència comercial, amb 4 milions d’euros. I als convenis 
amb les confederacions i federacions de comerç per a 
l’impuls del comerç electrònic.

Per altra banda, vull destacar el programa de millora de 
l’entorn urbà i els equipaments comercials, que es dota amb 
3,2 milions.

En relació a les fires, incrementem de nou el suport a IFA i a 
Fira València, passant de 20,7 milions en 2020  
a 21,1 milions en 2021.

En matèria de consum vull destacar a l’ajuda destinada a 
les associacions de persones consumidores, empresàries 
i professionals, així com a les corporacions de dret públic 
en matèria de consum, que increment un 17,6 %, fins els 
800.000 euros.

I, per últim, ara més que mai, entenem que són 
importantíssimes les polítiques de foment de l’ocupació, 
formació i treball. Conscients de la situació que estem vivint, 
enfortim les polítiques actives d’ocupació amb un model 
de servei públic d’ocupació centrat en les persones, més 
obert, flexible, dinàmic i pròxim, amb l’objectiu de promoure 
ocupacions i salaris dignes.

Per a 2021 Labora compta amb un pressupost total de 439,2 
milions d’euros, és a dir, un increment del 22 %. Davant de 
la desocupació juvenil i dels col·lectius vulnerables i amb risc 
d’exclusió hem dotat el programa de foment d’ocupació amb 
180.3 milions d’euros, és a dir, un 73 % més que en 2020. 
I en aquest àmbit, vull destacar el Pla d’ocupació juvenil 
dintre del programa «Avalem joves», amb una dotació de 
31,8 milions d’euros, que pràcticament triplica la dotació 
destinada en 2020.

L’ocupació de persones amb diversitat funcional, malalts 
mentals i persones amb problemes d’inclusió social amb 
29,5 milions d’euros, el que suposa un increment  
del 20,4 %.

I la línia d’ocupació pública i desenvolupament local, amb 
78,7 milions, que més que duplica la seua dotació en el 
pressupost que teníem en el vint.

En matèria de formació i qualificació professional, el 
pressupost per a 2021 compta amb 168 milions d’euros, 
un increment del 17 % respecte a 2020. En aquest àmbit 
ressaltarem els programes mixtos d’ocupació i formació per 
mitjà de formació en alternança, amb 48 milions d’euros, el 
que suposa un increment d’un 25 % més que enguany.

L’engegada d’una nova línia per a realització de tallers 
d’ocupació per a joves, amb 10 milions d’euros.

Una altra nova línia per al finançament d’accions de formació 
dual en empreses dotada amb un milió d’euros.

Una nova partida pressupostària de 2 milions per a iniciar 
un procés de reforma dels centres Labora de formació 
professional .

Creem també una línia pressupostària dotada amb 40.000 
euros, destinada al desenvolupament de l’escola valenciana 
de la innovació, en col·laboració amb la Universitat de 
València.

Continuarem amb la realització d’accions formatives 
dirigides preferentment a persones aturades en matèria 
de recerca, desenvolupament i innovació amb els següents 
instituts tecnològics: Aidimme, Aitek, Inescop, AIJU i 
Aimplast, amb un import cadascuna d’elles  
de 100.000 euros.

I, per descomptat, continuem amb l’esforç pressupostari per 
a la realització dels plans de formació per a persones tant 
aturades com ocupades, amb 66 milions d’euros.

Per la seua banda, el programa d’Inserció laboral compta 
amb un pressupost de 72,5 milions d’euros. Reforcem les 
dotacions de medis propis en els centres Labora d’ocupació 
i engeguem una nova línia de subvencions amb 6 milions 
d’euros per a la realització de programes d’atenció integrada 
per a la realització d’itineraris personalitzats d’inserció 
laboral.

Pel que fa al reforç dels medis propis, durant 2021 millorarem 
l’atenció no presencial mitjançant la creació d’atenció 
telefònica per a les persones usuàries amb baixos nivells de 
coneixements TIC, i els equipaments dels espais Labora.

A més, està prevista la contractació d’un servei per a la 
posada en marxa i desenvolupament de vint equips per a la 
cerca d’ocupació i emprenedoria.

Per últim, el programa Plans i programes de suport a 
l’ocupació en sectors productius comptarà en 2021 amb 
1.370.000 euros.

Pel que fa a les polítiques de millora de les condicions de 
treball i de benestar i de seguretat laboral, comptarem en 
2021 amb 27,4 milions d’euros, el que suposa un increment 
del 5,5 %.

En el marc de l’Observatori valencià de treball decent 
continuarem treballant amb l’objectiu de lluitar contra la 
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precarització laboral, l’economia submergida, la desigualtat 
i la sinistralitat laboral. A més, comptarem amb una dotació 
de 2 milions d’euros per a 2021 en la línia d’ajudes posada 
en marxa en 2016 per a l’impuls del foment del treball 
autònom. Amb la finalitat de garantir el dret a la llibertat 
sindical se li dóna suport a les organitzacions sindicals amb 
un total de 3 milions.

A més, d’acord amb el que preveu la Llei de la Generalitat, 
de participació i col·laboració institucional, es preveu una 
dotació de 2,2 milions d’euros. I així mateix, es preveuen tres 
dotacions de 200.000 euros cadascuna per al finançament 
d’activitats en matèria de prevenció de riscos laborals amb 
perspectiva de gènere.

Pel que fa a les polítiques per a millorar la prevenció la 
sinistralitat laboral i promoció de la seguretat i salut en el 
treball, executades per l’Invassat, comptarem en 2021 amb 
11,3 milions d’euros.

I destaquem el Pla d’actuació contra la sinistralitat laboral 
com a continuació de les accions ja empreses des de la 
seua implementació, la implantació del Pla de prevenció 
amb l’administració de la Generalitat i la tramitació del 
projecte de decret pel qual es regulen els serveis de 
prevenció de riscos laborals de la Generalitat. I continuarem 
amb l’estratègia valenciana de seguretat, salut i benestar 
laboral, des del diàleg social i la implicació dels interlocutors 
econòmics i socials més representatius.

En conclusió, continuem apostant per l’economia, una 
economia on les persones i el territori són el centre 
de totes les nostres decisions, una economia inclusiva, 
descarbonitzada i amb major contingut tecnològic 
d’intangibles i de coneixement, una economia que 
aprofite les oportunitats minimitzant les nostres febleses 
i maximitzant les nostres fortaleses. Aprofundim en la 
transformació del model productiu.

Aquest pressupost és fruit dels compromisos de l’Acord 
del Botànic 2 i el reflex dels acords per a la reconstrucció 
amb els agents socials i la majoria dels actors polítics. I, 
conseqüentment, us convide a tots els grups parlamentaris 
a aprovar aquests pressupostos que són claus per a la 
reconstrucció, alhora que aprofundeixen el canvi del model 
productiu i social que necessitem les valencianes i els 
valencians .

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Climent.

A continuación, pasamos a las intervenciones por los grupos 
parlamentarios.

En primer lugar, tiene la palabra el grupo Vox. La señora 
Cerdán tiene seis minutos para su intervención. Suya es la 
palabra.

La senyora Cerdán Martínez:

Muchas gracias, presidenta.

Señorías .

Señor Climent, buenos días.

Señor Climent, ¿cuánto de real, de cierto, de tangible 
hay en este presupuesto? Si el presupuesto 2020 era un 
presupuesto irreal, nada ajustado a la situación, éste de 
2021 es el presupuesto de la ilusión, sí, esa ilusión mágica 
que tienen los niños en vísperas de Reyes, esa ilusión que 
se desborda, pero que a veces se convierte en una gran 
decepción. Y eso es lo que nos puede pasar a nosotros si, 
como estamos viendo, dejamos nuestras cuentas al amparo 
de los fondos de Europa .

Tal y como le decía hace un año, debemos tener en cuenta 
que ésta su consejería es uno de los principales motores 
de la economía valenciana y tiene que estar preparada para 
evitar una crisis en nuestra industria, dándole confianza a los 
empresarios y contemplando la bajada de impuestos. Pues 
bien, por desgracia, este año ha estado la crisis en todos 
los sectores, siendo la industria precisamente la que nos ha 
demostrado que sabe estar a la altura de las situaciones por 
difíciles que estas sean.

Centrándonos en el presupuesto que nos acaba de 
presentar, en primer lugar, tengo que darle la enhorabuena 
por el incremento del 26 % de su conselleria, que parece ser 
que es más importante lo que se aumenta el presupuesto de 
cada conseller que realmente los resultados que tienen estos 
presupuestos en la ciudadanía .

Y, en segundo lugar, decirle que, aun así, es un presupuesto 
demasiado ajustado, más bien corto. Como usted ha 
explicado, por ejemplo, el programa Labora es el que más 
ha incrementado, en concreto un 55,7 %, llegando a los 
217 millones, y estamos de acuerdo en impulsar todas las 
partidas presupuestarias que incidan en el empleo, ya que 
nos preocupa enormemente en Vox, e imagino que en los 
demás grupos parlamentarios también, el desempleo, y en 
concreto el desempleo juvenil. Una tasa del 38 % por ciento 
es un gran problema para una comunidad como la nuestra.

Por lo tanto, cuando hemos entrado en el sector público 
instrumental y hemos visto que el presupuesto de Labora 
asciende a 439 millones de euros, pero los ingresos afectos 
son de 337 millones, vemos que todas estas partidas están 
financiadas principalmente por fondos europeos.

La verdad, señor Climent, es que estamos haciendo un gran 
acto de fe en cuanto a la recepción de ingresos de fondos 
europeos, y creo que ustedes también. Todos sabemos 
que la gestión de estos fondos es ardua y compleja, pero 
en general en estos presupuestos de 2021 vemos mucha 
previsión de ingresos que se les ha puesto la coletilla de 
REACT-EU.

Por ejemplo, si hablamos del Programa operativo de empleo 
juvenil, con 258 millones de euros, se ha certificado  
un 72 % de 2014 a 2020. Y teniendo en cuenta el paro 
juvenil que en estos momentos tenemos en nuestra 
comunidad, está claro que este programa no ha funcionado. 
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Esperamos que las políticas de Labora, financiadas por 
este nuevo fondo de reconstrucción europeo, sean más 
eficientes, porque realmente es un tema que nos tiene muy 
preocupados. Se supone que desde las administraciones 
se debe apoyar a la gente joven, se les debe apoyar con 
formación y ayudas para que puedan marcarse un camino, 
tanto empresarial como profesional, ya que, al ritmo que 
vamos, pocos autónomos y pymes van a quedar en 2021 
y las que no cierren hibernarán hasta que lleguen tiempos 
mejores.

¡Qué le voy a decir! Comercio, servicios, hostelería, 
transporte de mercancías y pasajeros y un gran largo 
etcétera de tantos y tantos sectores que se han visto 
perjudicados en estos meses y que no se sabe todavía qué 
va a pasar con ellos. ¿Sabe usted que los empresarios ya se 
plantean hacer ERE, directamente, ante la incertidumbre en 
la que estamos viviendo en estos momentos?

Hemos visto cómo se han creado líneas nuevas en el 
programa 322.55, así como se refuerzan las líneas de 
cooperativismo. También, en el programa 722.20, se 
han creado líneas de impulso de proyectos industriales 
estratégicos, a la aceleración y al impulso. Y sube la línea 
de Ivace, IVF y PEIV. Nos alegra, nos alegra bastante ver 
que en el plan estratégico de industria valenciana se han 
presupuestado algo más de cuarenta y dos millones de 
euros, siendo este año más de ocho millones de los que 
se dieron o se adjudicaron en el año anterior que, aunque 
en el ejercicio 2020 no se utilizaron para la finalidad 
presupuestada, sirvieron para aliviar, aunque no mucho, 
más bien poco, a autónomos de nuestra comunidad. Es una 
pena, señor Climent, que otras consellerias no siguieran su 
ejemplo.

Y, después de todo lo dicho, le pregunto: ¿con qué cuentan 
los miles de autónomos que no han conseguido ningún 
tipo de ayuda y que, tristemente, en estos momentos se 
declararán…, en estos momentos, vía enero, se declararán en 
concurso por no poder hacer frente a sus deudas?

Señor Climent, estamos hablando del dinero de todos 
los alicantinos, castellonenses y valencianos. Estamos 
esperando que los Reyes Magos nos dejen millones y 
millones de euros que no tenemos la certeza de si llegaran 
en julio, en septiembre, en diciembre o, simplemente, no 
llegarán.

No me queda tiempo.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Cerdán.

A continuación, por un turno de seis minutos, tendrá la 
palabra el Grupo Ciudadanos. Si no me equivoco, es el señor 
Gracia el que va a hacer uso de los seis minutos.

Muchas gracias.

Suya es la palabra.

El senyor Gracia Calandín:

Sí. Muchas gracias, presidenta.

Buenos días, señor conseller .

Bueno, efectivamente, como usted comentaba, su conselleria 
aumenta en algo más de ciento dieciséis millones de euros 
para el año 2021 y se sitúa el presupuesto en 562 millones, 
un poco más.

Y, señor conseller, hasta aquí, pues, las buenas noticias, 
porque, pese a habernos ofrecido un discurso lleno de 
buenas intenciones y, también he de decirlo, con cero 
autocrítica, lo cierto es que no somos capaces de corroborar 
toda esa positividad si analizamos el presupuesto de su 
conselleria en detalle .

Mire, me voy a centrar en tres ejes, igual que usted ha 
hecho: industria y energía, comercio y artesanía y Labora.

Primer eje, industria y energía. He de transmitirle…, lo 
cierto es nuestra decepción en uno de los pesos pesados 
de la economía valenciana o la política industrial y que, 
como consecuencia de esta crisis, pues, entendemos que 
debería haberse visto especialmente reforzada por su 
Consell y, además, así se lo he ido transmitiendo en las 
diferentes comparecencias que ha tenido a lo largo de 
los últimos meses. Porque es que, mire, la única apuesta 
por la política industrial que vemos en el presupuesto 
es la que hace la propia Unión Europea. El incremento 
de ese programa 722.20 respecto al año 2020 viene, 
principalmente, como consecuencia de más ingresos que 
recibimos de la Unión Europea a través de esos nuevos 
fondos Feder 2020-2022.

Y, señor Climent, efectivamente, el programa de política 
industrial aumenta en 22 millones, respecto al presupuesto 
del 2020, pero no es consecuencia de una mayor apuesta, 
por parte del Consell, en política industrial y le voy a explicar 
por qué. Mire, el 8 de abril, como todos sabemos, ustedes 
recortaron esos 54 millones de euros de política industrial 
y los pasaron al Labora. De esos 54 millones de euros, 
durante el año, restituyeron 24 para el PEIV, pero los otros 
27 nunca más regresaron. Por lo tanto, señor Climent, su 
programa de política industrial no ha experimentado un 
aumento, no existe ese compromiso con la política industrial 
del que habla, ni siquiera han repuesto la totalidad de los 
27 millones de los recortes de ese programa del año 2020. 
Así que la realidad para la política industrial valenciana entre 
este año 2020 y 2021 es un recorte en 5 millones de euros, 
y menos mal que está Europa.

Y, mire, entrando en detalle de la FP7, me gustaría decirle que 
no veo una referencia explícita, por ejemplo, a la resolución 
que aprobamos en estas Cortes, con el consenso de todos los 
grupos, para el impulso de ese hub tecnológico en movilidad, 
un sector que en la Comunidad Valenciana, pues, tenemos 
un grandísimo potencial y entendemos que ha de ser una 
referencia. Así que me gustaría saber en qué punto está 
el cumplimiento de esta resolución y cómo va a articularla 
dentro del presupuesto que hoy usted nos ha presentado.

Y mire, señor conseller, seguimos también sin ver ese 
apoyo específico y fuerte a la industria por la COVID, he 
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de decírselo. No vemos reflejado el compromiso de la 
conselleria ante ese esfuerzo que tuvieron que hacer las 
empresas y la industria valenciana en estos presupuestos.

Pero es que, además, en materia de competitividad 
industrial, mire, eliminan 1,3 millones de euros del apoyo 
al emprendimiento innovador; han reducido medio millón 
de euros las ayudas para las EGM y los ayuntamientos. 
¿Así es como vamos a continuar impulsando nuestras 
áreas industriales? Y cierto es que aumentan las ayudas 
para el ahorro y la eficiencia energética, pero, conseller, 
son unas ayudas que vienen de Europa y que, como usted 
bien sabe, su ejecución es poco más que irrelevante en los 
últimos años, con apenas un 15 %. Así que no entendemos 
aumentar el presupuesto en partidas que, hasta la fecha, no 
son capaces de ejecutar. ¿Cómo van a llevarlas a cabo este 
año?

Por lo tanto, señor conseller, en materia industrial vemos 
que no hay un firme compromiso con la industria ni las 
soluciones son claras para autónomos y pymes.

Segundo eje, dirección general de comercio. Mire, si 
industria me ha supuesto una decepción, pues, lo cierto 
es que en materia de comercio apreciamos una inacción 
manifiesta por parte de su dirección general y, por tanto, 
de usted como máximo responsable. El presupuesto de 
la dirección general de comercio es un copia y pega de 
los presupuestos del año 2020 en promoción comercial, 
una decisión que lo cierto es que lamentamos muchísimo, 
no solo nosotros, sino todo el sector del comercio 
en la Comunidad Valenciana. Porque, señor conseller, 
los presupuestos planteados en su dirección general 
demuestran que su conselleria lo que no tiene es un 
verdadero plan de comercio, se lo llevo diciendo desde hace 
muchos meses, no existe una hoja de ruta en sus cinco años 
al frente del comercio valenciano.

Mantienen exactamente las mismas ayudas que en el 
año 2020 en materia de promoción comercial, salvo el 
laboratorio de Gandía y la rebaja que le hace a las AFIC, 
que me gustaría también que usted me lo explicara. 
Ustedes lo que han hecho ha sido imprimir el presupuesto 
del 2020, han tachado el cero y le han puesto un uno. Y 
es que ni siquiera han previsto un fondo de contingencia 
por si se endurecen las medidas y se cierra el comercio no 
esencial en los próximos meses. Tampoco existe un plan 
de recuperación del comercio, ni siquiera un plan para la 
reactivación del consumo. Hay que poner en marcha un 
bono de comercio para activar el consumo. Nosotros lo 
tenemos claro y así lo traeremos al debate de estas Corts, 
conseller .

Y, por último, en este tiempo que me queda, hablaremos 
del Labora, su tercer eje. Mire, señor Climent, de nuevo otra 
decepción, y seré muy breve. Su conselleria no ha adoptado 
ningún compromiso por el empleo en nuestra comunidad, 
lo ha adoptado Europa. Europa es el artífice de más de 
noventa millones de aumento en los programas del Labora. 
Ni ustedes desde la Generalitat ni el ministerio aumentan los 
ingresos en el conjunto del programa del Labora.

Mire, fomento del empleo, que aumenta 76 millones de 
euros, 70 provienen de fondos europeos y del estado. 
Fomento y cualificación profesional, los 20 millones de euros 

también son de ayudas europeas. Y los parados de larga 
duración, Sánchez nos recorta 13 millones de euros.

Así que, ante esto, señor Climent, le pregunto, teniendo 
en cuenta que Labora, principalmente, viene su aumento a 
partir de los fondos europeos, ¿va a ser capaz de justificar 
los fondos u ocurrirá como con la eficiencia energética, que 
tenemos que terminar devolviéndolos?

Por lo tanto, y ya concluyo, presidenta, lo que hoy nos ha 
presentado son unos presupuestos que entendemos están 
muy alejados de la realidad de la economía valenciana y de 
sus sectores productivos. Unos presupuestos, en definitiva, 
lejos de los compromisos para la reconstrucción.

Muchas gracias, presidenta.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Gracia.

A continuación, por un turno de 6 minutos, tendrá la palabra 
el señor Carrasco, en nombre del Grupo Parlamentario 
Popular.

El senyor Carrasco Torres:

Gracias, presidenta.

Bon dia, conseller. Moltes gràcies per la seua assistència a 
esta comissió.

Señor Climent, su presupuesto sentencia a nuestra 
economía a salir mucho más tarde que el resto de regiones 
españolas de la actual crisis y eso hará que tengamos más 
paro, menos autónomos y más cierres de empresas. Porque, 
señor Climent, con este presupuesto usted ha elegido ser 
parte del problema.

Su presupuesto es desincentivador de la inversión, porque 
la efectividad del PEIV se agota y usted lo sabe, porque 
tiene los mismos datos que yo. ¿Usted de verdad cree que 
un plan diseñado hace seis años sirve para algo en tiempo 
de pandemia? Y no lo digo yo, lo dicen las propias empresas. 
Existe fatiga en la inversión, en muchos sectores y empresas 
contempladas en el PEIV, que se encuentran topadas por 
minimis o que todos los años, como usted bien sabe, no 
cambian la maquinaria. El virtuosismo creativo brilla por su 
ausencia en su presupuesto .

Además, son unos presupuestos apalancados. Cuando la 
economía necesita estímulos para la inversión, cuando las 
ayudas deben de ser palanca para la innovación, ustedes 
siguen primando la sustitución de maquinaria y no el 
incremento de la inversión. En economía también, cuando 
algo se convierte en recurrente, deja de ser un estímulo, 
la competitividad ser relaja y la inversión pública genera 
ineficiencia. Su modelo de presupuesto simplemente está 
obsoleto y bloqueado, porque ustedes no pagan cuando 
toca y las empresas ya no les creen. Ustedes deben ayudas 
del 2018 a estas alturas. ¿De qué sirve incrementar la 
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inversión, si las empresas pierden la fe en su conselleria? 
La ineficacia de la gestión lastra su propia política de 
subvenciones.

Pero, si vamos directamente a las partidas Ivace, 
por ejemplo, reforma solo una línea, que usted ha 
nombrado. Por supuesto es mucho más fácil poner 
dinero en las líneas que reformar todo un plan de 
ayudas, que es lo que se necesita. Habría que trabajar, 
claro. Reduce un 10 % su medida estrella, su apuesta 
personal por implantar huertos solares en las áreas 
industriales. Su medida estrella estrellada. Por cierto, 
¿podría decirme el nivel de ejecución a estas alturas de 
esta medida?

Usted se empeña en aumentar la partida de áreas 
industriales, pero ningún año la ejecuta bien, simplemente 
porque está mal diseñada y, además, lo gestiona mal. No 
se dedique a huir, escuche al sector, señor Climent. El año 
pasado le enseñe en el pleno el documento de Ivace donde 
se reconocía una no ejecución de esta partida de 10,9 
millones de euros, de una partida de 25. Pero ustedes no 
cambian nada. Por tanto, da igual aumentar tres que treinta 
y tres, resulta inocuo. Según sus propios informes, ustedes 
no ejecutan.

Pero tampoco es capaz de impulsar las EGM. Su objetivo 
en 2020 era crear 50 y solo han creado dos; y este año, por 
vergüenza torera, han quitado también el objetivo. Este año 
aumentan un 28 %, 7 millones de euros que es el aumento 
ficción del Ivace.

Pero usted se olvida también de las startups y del 
emprendedurismo. Les da un tijeretazo del 48 %. Elimina 
una línea de 1,3 millones de euros y, además, minimiza una 
en medio millón de euros. Además, concede una subvención 
nominativa a una empresa de Madrid. Y yo le pregunto, oiga, 
señor conseller, ¿aquí no hay ninguna empresa valenciana 
o asociación valenciana que pueda ejecutar esa acción 
correctamente?

Pasemos al presupuesto de política industrial. Verá, usted 
disminuye en 50 % el plan de seguridad industrial, el 50 %, 
en el peor año, posiblemente, de la pandemia. Era usted 
quien decía que no iba a olvidarse de las personas, que iba 
a poner rostro humano a la economía, en el peor año de la 
pandemia.

Disminuye el 28 % del presupuesto al automóvil, el 
sector más importante, que aporta más PIB a la economía 
valenciana .

Concede a una empresa privada una ayuda de un millón de 
euros para un sector estratégico. No lo vamos a discutir, 
pero, señor Climent, ¿ninguna otra empresa, ningún 
otro sector de la economía valenciana tiene un proyecto 
estratégico para usted?

Y, finalmente, el aumento de su presupuesto en política 
industrial está basado fundamentalmente en las ayudas que 
usted va a recibir –esperemos– de Europa. Pero ustedes no 
han sido capaces de ejecutar el 47 % de esas ayudas en este 
ejercicio. Con lo cual, su presupuesto es simplemente una 
aspiración y, desgraciadamente, carente del rigor necesario 
empírico.

Y podría seguir, por supuesto, con promoción exterior, que 
plantea un aumento presupuestario, pero no van a haber 
ferias. ¿Qué acciones va a presentar? No ha presentado ni 
una acción alternativa.

Con consumo. Un presupuesto estático, aumento 
imperceptible en un momento en el que el consumidor 
necesita mucha información.

En el cooperativismo. De las 28 líneas, 26 líneas las dedica 
a entidades privadas o/y a adjudicaciones nominativas 
directamente a empresas y solo dos líneas en concurrencia 
competitiva.

Al comercio directamente lo ha dejado tirado en la estacada. 
O la dirección general de energía o el Invassat o la Dirección 
General de Economía Sostenible. Un fracaso, señor Climent. 
Pero no me queda tiempo.

El año pasado, por estas mismas fechas, la Comunidad 
Valenciana ya no creaba empleo como el resto de 
autonomías, caía el consumo, a diferencia del resto de 
autonomías, o se estancaba la inversión extranjera también 
en la Comunidad Valenciana. Y ya le avisamos. Su grupo ha 
sido incapaz, durante todo este año, de aprobarnos ni una 
sola medida parlamentaria.

Y acabo, presidenta. Hace tan solo dos días el Ceprede 
ha pronosticado que la Comunidad Valenciana va a ser 
la segunda región española donde más va a caer el PIB 
en toda España. Si usted cree que su política no ha sido 
parte del problema, manifiestamente está reconociendo la 
insoportable levedad de la misma. Después de cinco años, 
sus presupuestos, por fin, han logrado cambiar el modelo, 
pero para mal.

No obstante –y acabo– la mano del Grupo Parlamentario 
Popular sigue estando tendida para sentarnos y ver medidas 
reales para ayudar a los autónomos, a los comercios y a la 
industria de la Comunidad Valenciana.

Muchas gracias, presidenta.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Carrasco.

A continuación, tiene la palabra el Grupo Unidas Podemos, 
con 6 minutos para el señor Martínez. Suya es la palabra, 
señor Martínez.

El senyor Martínez Ruiz:

Gràcies, senyora presidenta.

Bé, sort que la mà del Partit Popular seguix estesa, qui ho 
diria per la intervenció que s’ha fet. (Rient)

Bé, ja sabem que partim d’un context en l’economia 
espanyola molt greu. L’economia espanyola s’ha vist 
especialment afectada no només per l’impacte de la 
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pandèmia, que s’ha acarnissat especialment en Espanya, 
sinó per les característiques del model productiu que té, 
tant Espanya com la Comunitat Valenciana, amb una forta 
especialització en serveis de baix valor afegit.

Les dades, en termes de PIB i ocupació, és cert que 
en termes interanuals són calamitoses, en termes 
intertrimestrals sembla que ja començàvem a albirar la 
recuperació. I caldrà vore quin és l’impacte que tindrà sobre 
l’economia aquesta segona onada de la pandèmica. La 
nota positiva és el gir del context polític en clau europea 
i espanyola que ha possibilitat un pressupost expansiu 
de la Generalitat Valenciana suportat pels fons europeus, 
l’augment de les transferències per part de l’estat i la 
suspensió de les regles d’austeritat.

Això s’ha reflectit també, com no, en l’augment del 
pressupost de la conselleria. Vosté ho ha dit, augment de la 
despesa de 446 a 562,4 milions, un increment de més de 
115 milions i el 26,1 %. Això sí, sí que volem fer notar que 
és un terme que és molt notable en termes percentuals 
però que deriva de que el pressupost previ, de la senda de 
la qual venim, mai ha sigut suficient. I això ho ha dit vosté 
reiteradament, senyor conseller, i tindrà el nostre suport 
perquè l’increment del pressupost se sostinga en exercicis 
posteriors .

L’augment del pressupost de la conselleria es reflectix 
principalment, segons hem pogut vore, en dos àrees. 
El primer d’ells, en els recursos destinats al Labora, un 
increment de 78,5 milions, un 21,76 %, i especialment en 
les transferències que hi ha en dos programes: el Foment de 
l’ocupació, 322.51 i Formació i qualificació  
professional, 322.52.

Això, vosté ho ha dit, es reflectirà en «Avalem joves», en el 
foment d’ocupació per a persones amb diversitat funcional 
i l’ocupació pública i desenvolupament local. Sobre això 
volíem demanar-li una major concreció d’aquests programes 
i de aquestes línies, el número de persones beneficiàries que 
s’espera, els sectors on es produiran i també els efectes que 
es generaran en termes d’estabilitat de l’ocupació generada.

El segon major augment de la conselleria el veiem en la 
política industrial, de 172,2 milions en 2020 a 194,4 milions 
en 2021. És un augment bastant notable com per a què els 
partits de l’oposició el puguen menysprear ací. Ara bé, els 
increments en les dotacions pressupostàries en aquelles 
línies que tenen a vore amb la transició energètica i la 
digitalització, nosaltres veiem que són importants en termes 
relatius més que en termes absoluts, tot i ser prioritats 
establertes en els fons europeus de recuperació i en el pla 
presentat pel Govern d’Espanya.

Per això volíem preguntar-li, ¿si s’esperen, per part de la seua 
conselleria, increments posteriors a l’aprovació d’aquests 
pressupostos en aplicació del mecanisme europeu per a la 
recuperació i la resiliència?

També volíem preguntar-li, en aquest aspecte, per la 
concreció dels fons que s’estan impulsant per part de 
l’Institut Valencià de Finances i que també rebran una 
aportació per part de la conselleria, el fons valencià de 
competitivitat, el fons valencià de resiliència. I volíem saber, 
si hi ha notícia sobre ¿si hi ha hagut una resposta per part 

de la Unió Europea a la petició de revisió del marco nacional 
temporal que va sol·licitar l’Institut Valencià de Finances i la 
Generalitat Valenciana?

Volem acabar amb cinc qüestions. Una d’elles, una nota, 
que ens seguix generant molts dubtes el que es continue 
subvencionant a una gran corporació com Ford, en aquesta 
ocasió amb 11 milions d’euros per a l’exercici 2021, si bé hi 
ha una certa reducció respecte a exercicis anteriors.

I sí que volíem assenyalar 4 bones notícies –per nosaltres 
molt bones– que se sostenen en aquest pressupost. La 
continua millora dels parcs empresarials, tant per a aquest 
exercici com en tots els exercicis anteriors; les ajudes a 
la digitalització del comerç, que nosaltres pensem que és 
fonamental; que es continue incrementant el finançament 
dels instituts tecnològics, 3 milions més d’euros per al 2021, 
portem ja un increment acumulat del 164 % en els darrers 
set anys .

I, per últim, per a nosaltres molt important, la recuperació de 
l’Institut Valencià d’Estadística. Sovint hem estat elaborant 
polítiques públiques des de la Generalitat Valenciana a 
cegues, sense comptar amb dades, amb informació suficient, 
amb indicadors que ens permeteren tant diagnosticar la 
situació de partida com analitzar les polítiques resultants.

Per tant, conseller, compta amb tot el nostre suport per 
aprovar i executar aquest pressupost. Els pressupostos del 
2021 seran probablement els més importants, no només 
dels que ha plantejat el Botànic fins ara sinó possiblement 
els més importants en tota la història del nostre autogovern, 
en quasi 40 anys. I, com li he dit, comptarà amb tot el nostre 
suport, tant per aprovar-los com per a executar-los.

Moltes gràcies.

 
La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Martínez.

A continuación, por un tiempo de 6 minutos, le corresponde 
al Grupo Compromís. Si no me equivoco, el señor Nadal 
hace uso de la palabra en representación de su grupo. 
Muchas gracias.

El senyor Nadal Sendra:

Moltes gràcies, senyora presidenta.

Bé, des de Compromís saludem especialment l’arribada 
d’estos pressupostos. Pensem que són uns pressupostos 
expansius, com realment no podria ser d’una altra manera 
per al que està reclamant la societat en la situació en la que 
estem. Entenem que haver fet uns pressupostos o encarar la 
crisi econòmica conforme es va encarar en l’any 2008 amb 
retallades per tots els costats, sobretot amb retallades en allò 
que havia de ser la promoció econòmica i del teixit associatiu 
empresarial dels territoris, seria un autèntic suïcidi.

La pujada del 26 %, de 116 milions, pensem que és el que la 
societat està esperant, que no podia ser d’una altra manera. 
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I eixa també és l’aposta del govern del Botànic per a, 
realment, des del sector públic fer un esforç per redreçar la 
nostra economia i projectar-la cap al futur, allò que nosaltres 
entenem, realment, com una col·laboració pública-privada 
eficaç i una col·laboració pública-privada real i de veritat.

L’augment en la política industrial pensem que és un 
augment suficient. I mirant el global de la conselleria 
representa el total del suport a política industrial, al final, 
194 milions d’euros, una part molt important del pressupost 
total de la conselleria. Entenem que un país sense indústria, 
sense sectors productius, sense política industrial, és un país 
mort o que està a la UVI. O siga, esperar tota la vida a que 
vinguen de fora, ací, a gastar-se els excedents que han fet 
fora, doncs, la veritat és que és més de república bananera 
que d’un país amb futur que realment puga planificar i puga 
realment donar un futur, sobretot, a la joventut –com diem 
per ací– encara representa uns índexs d’atur que no són els 
que tocarien.

En este sentit, és important l’esforç que s’està fent de 
suport al teixit associatiu industrial, a les entitats de gestió 
d’àrees industrials. Pensem que també és molt interessant 
continuar amb esta aposta. Tenim a centenars de milers 
de persones que passen la major part del seu temps en els 
polígons industrials i el fet de que es faça una aposta clara 
per primera volta pràcticament en tota la península ibèrica, 
que ha hagut un govern que ha volgut fer una política clara, 
amb cara i ulls, de cara a les àrees industrials, pensem que és 
molt interessant també.

He saludat el que ha dit vosté dels criteris d’assignació de 
població pel que fa a les ajudes industrials. Hi ha ara un poc 
la sensació de que en les zones rurals no pot haver indústria, 
la qual cosa és totalment un error i des de la revolució 
industrial no ha sigut aixina. Si van vostés a les zones rurals 
alguna volta, voran com encara queden restes d’antics temps 
passats on vivia molta més gent als pobles, però també hi 
havia indústria acompanyant, per exemple, a l’agricultura. I 
pensem que és un dels grans secrets que hi haja una certa 
discriminació positiva cap a estes zones que, evidentment, si 
no, seria més difícil fer inversions.

També l’augment de l’11 % pel que fa a la bona faena que 
s’està fent des de l’Ivace, pensem que és molt interessant, 
sobretot pel que fa al suport a les pimes i a la digitalització. 
L’augment de 3 milions en els instituts tecnològics també és 
una d’aquelles..., allò que estàvem parlant de la col·laboració 
pública-privada, però entenem que ben entesa. Esta 
comissió va poder anar de visita a Paterna, on hi ha alguns 
instituts tecnològics, i realment és important i et dona orgull 
com a societat que hi haja una col·laboració de les empreses 
i del sector públic per poder tirar endavant coses noves. 
Només un exemple, però el fet de que poguérem vore un 
respirador que estiguera funcionant ja fa uns mesos, quan 
allò realment era una cosa molt important, doncs, d’alguna 
manera ens omple d’orgull.

Pensem també que és interessant l’aposta que s’està fent 
per la política energètica. Que la política energètica pot 
ser un eix transformador del nostre model productiu molt 
interessant, que done valor afegit i que realment ens done 
competitivitat a la nostra economia. La descarbonització de 
l’economia pot ser un gran avantatge competitiu, aixina ho 
entén el govern del Botànic, aixina ho entén esta conselleria 

i nosaltres continuarem donant suport a estes línies. També 
a les línies pel que fa a la relocalització empresarial, al suport 
a l’economia social i competitiva que vullga arreglar la nostra 
economia i localitzar-la en el territori.

És evident que l’augment més fort de tots, i el saludem, és 
l’augment en Labora, de formació i sobretot d’ocupació. En 
un moment com l’actual és imprescindible que des del sector 
públic realment es done un suport decidit a l’ocupació. 
I entenem que no podria ser d’una altra manera i que la 
societat acabarà notant el suport que té de les institucions 
públiques en esta part tant sensible, com és la d’anar a 
trobar faena.

També és molt important perquè..., i es nota en esta línia 
de pressupostos, que esta conselleria no creu que la 
competitivitat empresarial haja de vindre en cap cas de la 
rebaixa de les condicions laborals dels treballadors. I això, 
realment, es veu en els pressupostos i es veu com està molt 
cuidat, tant pel que fa a Labora, a l’Invassat i a tot les línies 
d’ajudes que es donen.

Per últim..., i m’havia deixat algunes coses, però pense que 
és important tindre uns pressupostos com estos, expansius, 
per a fer front a la crisi. Que és veritat que hi ha fons que 
vénen d’Europa i que benvinguts siguen els fons d’Europa, 
que n’hi hauríem de..., segurament, n’hauríem de tindre més, 
no ja de fons d’Europa sinó del pressupost que ens pertoca 
com a valencians i amb tot el deute històric que tenim i amb 
tot el finançament que tenim.

I, per últim, dir que hi ha gent d’ací que encara en demanaria 
més, però, per l’altre costat, sempre estan en contra dels 
pressupostos progressius.

Moltes gràcies, senyor conseller, a vosté per estos 
pressupostos i a tot l’equip de conselleria. Des de 
Compromís votarem a favor.

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Nadal.

A continuación, en el turno de intervenciones, le 
corresponde en último lugar al Partido Socialista, al PSPV. El 
señor Chulvi tiene 6 minutos de tiempo para intervenir.

Muchas gracias.

El senyor Chulvi Español:

Sí. Gracias, señora presidenta.

Moltes gràcies, senyor conseller. Bon dia i benvingut.

Bé, les xifres que ens acaba de presentar representen 
una resposta seriosa i ben estructurada al repte de la 
reconstrucció de l’economia i els sectors productius 
valencians. I són, alhora, una resposta social i humanista 
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guiada pels valors del Botànic, enfocada en la realitat 
personal, familiar i empresarial, que moltes vegades s’amaga 
i s’oblida darrere dels gran càlculs.

La seua conselleria afronta un repte majúscul que és el de 
pal·liar els efectes de la triple crisi de la COVID i ho ha fa 
sense perdre de vista l’horitzó d’enfortiment i transformació 
del nostre teixit productiu. Tot això passa per un model més 
responsable, més social i més ecològic i per la culminació de 
la transició de la vella economia especulativa a l’economia 
productiva i del coneixement.

De la feblesa dels monocultius volàtils i la dependència 
externa dels bens bàsics de consum industrial a la posició 
de seguretat i de força de qui produix; de la sagnant pèrdua 
de talent i del que inventen ellos , que era del que veníem, a 
les oportunitats per a la nostra gent i el fet a la Comunitat 
Valenciana.

A més a més, els comptes que vosté ha presentat abunden 
en una altra idea fonamental, reequilibrar el territori. Si 
defensem que el model de l’Espanya radial i centralitzada és 
injust i ineficaç, malament ens aniria si el replicàrem ací a la 
comunitat. És per això que és molt important vore com els 
esforços es dirigixen a augmentar la competitivitat en cada 
comarca, no sols al voltant dels grans nuclis i no sols en la 
costa .

La fortalesa interna que garantixen estos pressupostos, a 
més, ens permet obrir-nos al món amb garanties, com a 
receptors d’inversió d’alt valor afegit i també com a vèrtex 
exportador dins del Mediterrani. Si anem als eixos concrets, 
als quals vosté s’ha referit hui, comprovem que la partida 
destinada a l’estímul i planificació de l’economia valenciana 
creix en més de 116 milions d’euros i que les polítiques 
d’ocupació, les que s’encarreguen més directament d’ajudar 
a aquells que pitjor ho estan passant, mantenen eixa taxa de 
creixement que es va iniciar fa 6 anys i que és del 10 %.

És important vore com la partida de política industrial creix 
en vora un 13 %, fins situar-se en 194,4 milions d’euros, 
perquè sota este paraigües s’agrupen factors claus com 
ara la innovació, el crèdit, la seguretat o les dotacions dels 
parcs empresarials. I també el reforçament d’un agent 
imprescindible de la nostra economia, com és la planta Ford 
d’Almussafes.

També m’agradaria destacar una altra qüestió de les 
plantejades per vosté, senyor conseller, que són les ajudes 
al desenvolupament de polígons en els municipis de menor 
població. La voluntat de cosir el territori no és un eslògan, 
sinó una realitat tangible. I ací, en este cas, es veu de manera 
molt clara.

Quant a les pimes, doncs no és cap secret que s’enfronten 
a un dels moments econòmics més delicats i incerts dels 
darrers anys. De la nit al matí les regles del joc han canviat, 
i tots sabem que els emprenedors són un dels motors 
fonamentals de l’economia valenciana.

I per tal que no es queden arrere, justament ara, és clau 
vore com s’augmenta un 41,2 % la partida destinada a la 
seua digitalització. Un salt que va fins als dotze milions 
d’euros i que permetrà a eixes pimes millorar la seua 
competitivitat.

També un altre del elements claus del nostre i que entronca 
amb la millor tradició industrial valenciana és el comerç 
internacional. I, per això, és important també vore com les 
nostres empreses comptaran amb 23 milions d’euros, que és 
quasi un 17 % més per a tasques d’internacionalització.

Quan adés els parlava de l’equilibri entre uns pressupostos 
condicionats per la crisi de la COVID i la necessitat de cuidar 
el nostre futur, entre altres coses els parlava també de la 
necessària transformació del nostre model energètic.

La realitat és que esta pandèmia passarà, però l’ona 
del canvi climàtic no deixa de créixer i es fa sentir amb 
contundència a tot el món. El Mediterrani i el País Valencià 
són territoris especialment vulnerables i això ens obliga a 
prendre mesures immediates i ambicioses. Ser verds ja no 
és únicament un posicionament ideològic, no és debatible. 
Ser verds és l’única eixida que tenim per a sobreviure com a 
societat .

Davant esta incertesa també és important destacar com 
s’ha treballat aquest pressupost segons les directrius de 
l’Estratègia valenciana de canvi climàtic i energia 2030. Dins 
de la mateixa, podem vore la partida destinada a energies 
renovables, que creix un 55 %, i el finançament de les 
comunitats energètiques, que augmenta un 400 %.

Bé, tampoc puc anar repetint tot, perquè no tenim molt de 
temps. Però jo trobe que també tots ací som conscients dels 
nivells de destrucció d’ocupació que hem viscut en els últims 
huit mesos.

Hem passat de liderar el creiximent en Espanya a una 
situació de pèrdua d’ocupació que exigix respostes com 
les que es plantegen, que siguen ràpides, útils, justes i 
duradores .

D’esta manera, també, jo trobe que és important destacar 
i recalcar com s’incrementa la partida per a Labora, que 
comptarà amb vora quatre-cents quaranta milions d’euros, 
que és un 22 % més.

I també n’hi ha una qüestió important, i és que és important 
vore que la crisi laboral no afecta a totes les persones per 
igual ni a tots els sectors per igual. I per això és important 
eixa partida de 180 milions d’euros del programa de foment 
d’ocupació, que va dirigit, precisament, als col·lectius més 
vulnerables.

Això significa un 75 % més que en el 2020, però, sobretot, 
significa la plasmació en xifres d’un compromís públic i d’una 
forma d’entendre la societat i la política.

Bé, per a anar acabant, jo trobe que estos pressupostos 
defensen allò que ja fa temps que venim defensant, que és 
una guia valenciana d’actuació que ja és reconeixible en el 
conjunt d’Espanya.

La Comunitat Valenciana s’ha consolidat com un espai més 
just, més amable i més pròsper. Un territori que es respecta 
a si mateix i a les persones que l’omplin de vida.

I, per això, des del grup socialista anem a recolzar este 
pressupost. Demanem responsabilitat a la resta de grups, 
que se sumen tots a este immens treball que tenim per 



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2020 Pàg. 748

davant de reconstrucció. I, sobretot, que sigam capaços 
de superar el tacticisme de la vida política i recolzar un 
pressupost que està pensat i treballat per a ajudar a alçar de 
nou esta societat .

Gràcies.

La senyora presidenta:

Muchas gracias, señor Chulvi.

A continuación, tiene el segundo turno por 15 minutos el 
señor Climent. Señor Climent, cuando usted quiera tiene la 
palabra.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Moltes gràcies, presidenta.

Anem a vore. Bé, en primer lloc, el que sí que vullc és agrair 
a tots els portaveus de tots els grups el to. Pense que és un 
to molt amable i interessant, en uns moments en els que 
estem vivint.

Jo el que sí que els he de comentar d’una manera clara 
és que els pressupostos que presentem la conselleria 
d’economia sostenible, en el seu conjunt, han estat uns 
pressupostos molt treballats, molt raonats en funció de la 
situació i conjuntura que estem vivint en aquestos moments. 
Això és el primer que vull deixar damunt de la taula.

I, com no, vullc agrair als grups del Botànic el seu suport a 
aquestos pressupostos i als pressupostos en el seu conjunt. 
Espere també que els grups de Ciudadanos, del Partit 
Popular i de Vox també ho tingueren a bé, perquè crec que 
és un moment per a analitzar la situació que estem vivint.

I, sobretot, vore els pressupostos en el seu conjunt. És 
evident que els pressupostos que presenta el Consell són 
uns pressupostos, evidentment, expansius, anticíclics i, a 
més a més, adients a la realitat que estem vivint.

I quan parle d’anticíclics és que, quantes més necessitats, 
nosaltres més serveis, més recursos posem. Hauríem de 
comparar-ho, per exemple, com vam eixir de la crisi del 2008 
–i que ho ha dit el portaveu de Compromís– i com estem 
eixint en la crisi sanitària del 2020-2021.

Jo simplement vaig a posar dades. 2011-2013, Labora. De 
494 milions en 2011 va passar a 105 milions en el 2013. 
Una disminució del -78,7 % i l’execució va arribar sols  
al 44,7 %. Miren la diferència que els acabe de presentar jo.

I si parlem d’execució, en el 2020, Labora, en aquestos 
moments ja estem per damunt del 70 % d’execució. En 
aquestos moments. Si parlem del 2019, 86. Si parlem  
del 2018, 88.

Vull dir, que s’està executant. I si parlem de la conselleria, 
en execució en aquestos moments el 85,9 %, si anem a 

obligacions el 60,6. Però el 85,9 és el referent, perquè quan 
acabe l’any estarà en eixos números segur.

I si parlem del 2019, 95-94, 97-96. És a dir, és una execució 
pressupostària, des del meu punt de vista i per l’experiència 
que tinc en gestió des de fa anys, superexcel·lent. No 
excel·lent, superexcel·lent.

Però, si anem a l’Ivace, parlaríem del mateix. 2011-2013, 
de 116 a 76,7. Disminució del 34 %. Però és que l’execució 
era d’un 25 %. És a dir... Simplement per marcar com vam 
intentar eixir d’una crisi amb uns governs determinats i com 
estem eixint d’una crisi amb els governs actuals.

Per contestar amb matisos. Anem a vore, parlar de fons 
europeus a esta conselleria, l’error més gran que es pot 
cometre. Per què? Perquè és una conselleria per se que en el 
seu pressupost, any rere any, està executant un percentatge 
elevadíssim de fons europeus.

Aleshores, tal volta no sé si en alguna altra conselleria això 
es podrà matisar, però no és el cas. I amb una execució jo 
diria que molt satisfactòria dels mateixos fons europeus. 
Tant en energia com en indústria com en qualsevol altre 
àmbit, en emprenedoria, etcètera, etcètera.

Però bàsicament en dos ens on l’execució és 
importantíssima. I que els justifiquem i els justifiquem molt 
bé i d’una manera raonable, com són l’institut valencià de 
competitivitat i el servei valencià d’ocupació, Labora, perquè 
també estan gestionant molts fons europeus.

Després, per contestar també d’una manera aixina conjunta... 
Jo que sé, analitzem una miqueta bé el pressupost. Es parla de 
fons europeus en polítiques industrials com el PEIV o es parla 
de fons europeus en polítiques industrials com els polígons, 
quan tots els diners que estan en eixes partides són propis. 
Són GVA. Són de la Generalitat Valenciana.

Aleshores, jo crec que això s’hauria de mirar molt bé. I no 
es pot enganyar dient: «No, no; és que ahí vorem els fons 
europeus...» No, no. Són fons propis. Els 35 milions de 
polígons industrials més els 43,8 milions del PEIV.

Amb una virtut. Que dinamitzen economia. El PEIV, per cada 
euro que invertim en el PEIV, n’induïm entre tres i quatre 
euros a l’economia valenciana. I, per ara també, per cada 
euro que també hem invertit en els polígons industrials, 
doncs mínimament un euro i mig també s’induïx a l’economia 
valenciana .

Però, en qualsevol partida que desenvolupem, bàsicament 
de fons europeus, que són el 50 %, per cada euro invertit 
en l’àmbit públic dos euros van també a la dinamització de 
l’economia valenciana. Són qüestions que hem de raonar i 
que hem de posar clares damunt de la taula.

Ara després els comentaré també el tema del comerç, però 
m’agradaria parlar una miqueta també en l’àmbit estructural. 
És evident que l’estructura econòmica que tenim al nostre 
territori no és la més adient per a generar cohesió, estabilitat 
en l’ocupació i en l’economia.

I, aleshores, jo crec que ara és el moment, i almenys el xip 
empresarial sembla ser que està canviant i està vegent que 
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és el moment que hem de produir ací per a comercialitzar  
al món.

Però no hem de fer factible el guanyar diners per el guanyar 
diners anant-se única i exclusivament a tercers països per 
a que produïsquen allí i que ara cresquen eixos països i 
nosaltres estigam verdaderament malament. Perquè hem 
ensenyat a molts, i no vull senyalar a ningú.

I, aleshores, és evident que ara hem de canviar el xip. Hem 
de relocalitzar. Hem de treballar per a produir ací allò que 
necessitem per a la vida. I ara parlaré de la sobirania, que 
crec que és fonamental en algunes àrees per a que nosaltres 
comencem a ser un territori econòmicament solvent. 
Perquè, en cas contrari, no farem res.

I sé que el que estic dient no es fa de hui per a demà. 
Es necessita temps. Però nosaltres, mentre no treballem 
per la sobirania alimentària, per la sobirania sanitària i 
sociosanitària, per l’energètica, per la industrial i bàsicament 
per la financera... Van desmantellar tot el que teníem ací 
financerament en un moment determinat.

Per tant, no es van fer massa bé les coses. I de aquellos 
fangos estos lodos o de aquellos lodos estos fangos. Vull dir, 
perquè tot açò té una continuïtat en l’estructura econòmica.

I, aleshores, haurem de generar estructura. Haurem de 
començar a ser sostenibles, haurem de començar a parlar de 
transició energètica, com molt bé dia el portaveu del Partit 
Socialista, que tenim una altra crisi ací i sembla ser que no 
ens volem adonar, que és la crisi del canvi climàtic.

I la transició energètica és fonamental per a poder pal·liar 
d’alguna manera eixe canvi climàtic o eixa crisi que tenim 
ahí. I per això augmentem en eixa transició energètica. 
En esta conselleria, però en altres conselleries també. 
Aleshores, caldria vore també l’estructura del pressupost en 
el seu conjunt.

Després, és evident que l’atur jove, i per això dia que estan 
fets estos pressupostos amb el rigor que toca, és un dels 
problemes que tenim en aquestos moments més apressants. 
Vull dir, hem arribat altra vegada al 38 %.

I, per això, des de Labora, des de la conselleria d’economia 
incidim d’una manera molt directa en polítiques per a l’atur 
jove, en un pla d’ocupació jove. Un pla de xoc de quasi 
trenta-dos milions d’euros, amb tallers d’ocupació per a 
joves que he dit amb deu milions euros. Amb equips de 
recerca amb 200.000 euros. Vull dir, amb un programa mixt 
de formació i garantia juvenil.

És a dir, d’una manera directa, més de quaranta dos 
milions d’euros anem a treballar per les polítiques actives 
d’ocupació, atenent a la nostra joventut. Però és que, a més, 
els 247 milions de les altres línies no segmentades també 
poden estar dirigits als joves.

Aleshores, torne a repetir. És un pressupost molt pensat als 
temps en els que estem. Una altra cosa és buscar els racons 
per a dir si en esta partida determinada hem pogut baixar una 
miqueta quan, realment, en termes relatius, tots sabem que és el 
pressupost que més puja del govern del Botànic. És evident que, 
en termes absoluts, hi ha altres conselleries que pugen més.

Per tant, torne a repetir, per no entrar en altres qüestions. 
Hem de seguir insistint en el canvi de l’estructura, hem de 
donar suport a la indústria tot el que pugam i més. A mi 
m’encantaria poder encara invertir més.

I que, de fet, li conteste al senyor Martínez, que 
probablement estos pressupostos, en el transcurs de l’any, 
s’incrementaran amb més fons europeus. I, aleshores, 
intentarem invertir més en indústria, que és fonamental; en 
energia, que és basic; en emprenedoria i cooperativisme i 
en economia social, que marca el model al que hem d’anar; i 
aixina ho he dit al principi.

Un model des de la responsabilitat, sostenible en el seu 
conjunt, net, resilient i d’alt valor afegit. Hem d’anar a fer una 
estructura realment de qualitat. I per a això és el que estem 
treballant.

Sabem que de hui per a demà, com he dit moltíssimes 
vegades, doncs no es donen els resultats adients, perquè 
necessitem treballar d’una manera molt més conjunta, 
generant més sinèrgies i apostant conforme apostem, que 
moltes vegades sembla ser que ens ataque a la part del 
Botànic, com que la col·laboració publicoprivada no volem ni 
escoltar-la .

Doncs res més lluny de la realitat. Si analitzem la conselleria 
d’economia sostenible –ho ha dit molt bé el portaveu de 
Compromís–, hi ha moltíssima col·laboració publicoprivada 
per a anar treballant conjuntament per millorar el dia a dia 
de la gent i, per descomptat, reactivar la nostra economia.

I han fet incidència en el comerç, però no vull deixar de 
parlar-li del comerç. A nosaltres ens agrada treballar amb 
rigor, treballar des de dades, amb estudis. I és de veres que 
han incidit –i sabíem que anaven a incidir ahí– en el tema 
del comerç, que és pràcticament la única direcció general 
que no s’incrementa d’una manera substancial en tot el 
pressupost de la conselleria .

Aleshores tu mires el pressupost, mires les estadístiques i 
immediatament, tu mires això i dius... «txoca, txoca», perquè 
pugen totes però resulta que n’hi han dos que són les que 
menys pugen. Doncs val, vaig a incidir ahí per a veure com li 
pegue jo al conseller en els termes del comerç.

Doncs no pugen per una senzilla raó. Vosté ha parlat, senyor 
Gracia, de que fa falta una planificació del comerç, a veure 
a on anem i, sobretot, canviar tot el model de subvencions 
o ajudes que tenim en el comerç, independentment de que 
nosaltres hem estat treballant des de les modificacions per a 
reactivar les polítiques que en connivència amb el comerç –i 
bàsicament de proximitat– hem anat desenvolupant.

I vull repetir: en connivència amb les dos associacions de 
comerç, treballant conjuntament. I, a més a més, podent 
arribar al màxim de capitalització en el nostre territori a tots 
i cadascun dels comerços. Però a la venda sedentària també, 
als mercats també. És a dir, a tots. A tots.

I ahí ajudem els autònoms, tema que també els agrada 
parlar molt. Si analitzàrem també el tema dels autònoms 
veuríem com hi han moltes ajudes de manera indirecta que 
són molts milions en el pressupost que també poden anar 
encaminats als autònoms, el que passa que vostés sembla 
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ser que si no n’hi han ajudes directes doncs ja no són ajudes 
als autònoms.

Doncs bé, els dic allò del comerç. El comerç en el seminari 
de Cofrents vam acordar que anàvem a treballar –i estem 
treballant ja– el PECA, el Pla estratègic del comerç i 
l’artesania. I estem treballant-lo en companyia de les dos 
associacions que tenim al nostre territori –que és Unió 
Gremial i Confecomerç, en companyia de Pateco– per a fer 
eixe pla estratègic, que el tindrem en el 2021 i que des del 
rigor, des de la seriositat a l’hora de fer polítiques com toca, 
amb dades , que ens costa.

I ahí li done la raó jo al senyor Martínez, l’IVE, que va 
desaparéixer, és fonamental per a després marcar amb rigor 
les polítiques que volem desenvolupar, poder tirar endavant 
un pressupost de comerç, que jo ací em compromet a l’any 
que ve eixe pressupost augmentarà i es redirigirà en funció 
del les necessitats reals del comerç. I en eixa línia estem 
treballant i anem a treballar.

I després, jo simplement  Moltes vegades em sorprenen. 
I em sorprén molt esta bancada. I li ho dic. Perquè moltes 
vegades en una frase, no fa massa temps, deien una cosa i el 
contrari. Però és que ara de vegades és en una paraula. I de 
la paraula a la síl·laba queda molt poquet.

Què vull dir? Que eixa vessant neoliberal en estos moments 
jo crec que s’ha trastornat i resulta que s’ha convertit en 
intervencionista de la nit al matí. Què vull dir amb açò? 
Doncs que hauran de fer una reflexió.

I pense que hauran de fer una reflexió profunda per a  
dir a la ciutadania en quin lloc estan per a que realment 
nosaltres –els que estem en un altra lloc– també puguem 
saber què és el que hem de fer, si podem fer-ho de manera 
conjunta.

Moltes gràcies.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Climent.

A continuación son los turnos de réplica. ¿Qué grupos van a 
utilizar la réplica? Vox, Ciudadanos y Partido Popular.

Tiene 3 minutos para iniciarla la señora Cerdán por el grupo 
Vox.

Tiene la palabra.

La senyora Cerdán Martínez:

Muchas gracias, presidenta.

Señor Climent, yo no he puesto en ningún momento en tela 
de juicio que hayan sido unos presupuestos muy trabajados. 
Pero sí pongo en tela de juicio que son unos presupuestos 
basados en un dinero que supuestamente tiene que venir 
de Europa. Y usted no me ha sabido decir ni cuánto de real y 

de tangible hay en este presupuesto ni cuánto es el que nos 
llegará de Europa, contando con que llegue.

El PEIV no está dentro de los fondos europeos. Yo no he 
dicho que el PEIV precisamente estuviese dentro de los 
fondos europeos. Pero sí he hablado del Programa operativo 
de empleo juvenil, que sí está dentro de esos fondos 
europeos .

Independientemente de todo esto, nosotros estamos 
convencidos de que durante estos años hay que hacer una 
economía de contención y centrar todos los esfuerzos tanto 
en sanidad como en educación y, por supuesto, en reactivar 
la economía de la Comunidad Valenciana. De nada sirven 
tantos problemas orientados a contratación, a formación 
etcétera, etcétera, etcétera si no existen realmente puestos 
de trabajo donde se puedan incorporar. Eso está claro.

Por lo tanto, desde Vox estamos a favor de invertir todos los 
esfuerzos en aquellos sectores que reactiven la economía. 
Y, en concreto, debemos apoyar a las empresas en cuanto a 
la inversión que están haciendo en medidas de protección 
COVID así como el pago de todas las deudas que en estos 
momentos tiene la administración para con esas empresas 
del sector privado .

La simplificación de normativas, trámites y procedimientos, 
lo exigentes que somos con las empresas y autónomos y, 
desde luego, en las instituciones públicas no se predica con 
el ejemplo. Desde Vox consideramos que el trabajo dignifica 
y las personas quieren trabajar para ser libres y no depender 
de subvenciones.

Ante esta situación de crisis, señor Climent, debemos 
gestionar muy bien los recursos e implantar políticas 
eficientes. Tiene usted un papel muy importante estos años, 
señor Climent. Realmente esperamos que sepa sacarle 
rendimiento por el bien de todos.

Bajo nuestro criterio, debe priorizar la reducción del gasto 
político –usted mismo tiene una estructura muy amplia–, 
la suspensión de obligaciones tributarias –para esta nueva 
ola no vemos presupuestado partidas que lleven estos 
conceptos– y, sobre todo, ayudas a paliar los gastos de las 
empresas en cuanto a la adaptación al teletrabajo.

Y, sobre todo, hay que ser muy sensibles con aquellos 
sectores en los que no se puede teletrabajar.

Muchas gracias.

La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señora Cerdán.

A continuación, por un turno de 3 minutos tendrá la palabra 
el señor Gracia por el grupo Ciudadanos.

El senyor Gracia Calandín:

Muchas gracias, presidenta.



Comissió d’Economia, Pressupostos i Hisenda  ¦  05-11-2020 Pàg. 751

Mire, señor Climent, yo me sigo reafirmando en mi primera 
intervención.

Sus presupuestos lo cierto es que están por debajo de las 
necesidades de la economía valenciana. Y yo sé que es la 
conselleria que más crece. Pero la realidad es que el peso 
específico de su conselleria en todo el Consell es de  
un 2,2 %, y está muy alejado de ese 30 % de sanidad o de 
ese 17,8 % de educación o del 7,5 % de la señora Oltra. 
Y estamos en un año en el que todos, todos los sectores 
que aglutina su conselleria se han visto tremendamente 
afectados por esta crisis .

Nos dice que son unos presupuestos muy trabajados y muy 
razonados en los que se ha tenido en cuenta la coyuntura de 
la crisis COVID. Y es que mire, vamos a ver, señor Climent, si 
54 millones de euros se agotaron en 40 minutos, ahora que 
ustedes ponen una partida de 800 mil euros, ¿cuánto cree 
que tardarán en agotarse los 800.000 euros, que es lo que 
van a destinar a pymes y autónomos industriales en materia 
de apoyo por perjuicios económicos del COVID?

Y claro, cuando nosotros en el pacto para la reconstrucción 
de estas Cortes pedimos seguir apoyando a los autónomos 
ante el COVID –ante la segunda ola del COVID–, pues de 
verdad se lo digo, esperábamos un poco más de compromiso 
que esos 800 mil euros, porque es que, como le digo, 
estamos en medio de una segunda ola y no han puesto en 
marcha ninguna partida específica dentro de Labora para 
ayudas a autónomos por COVID. ¿Qué harán luego? ¿Volver 
a recortar la política industrial? En fin.

Y cuando yo le digo que no tiene un plan para el comercio, 
pues mire, un ejemplo. Compromís hace un par de meses 
nos trajo una iniciativa a estas Corts –que nosotros 
apoyamos– para la mejora de mercados.

Y resulta que dentro de la mejora de la calidad del comercio 
desde el 2019 ustedes ya incluyen una línea de ayudas 
con una partida destinada para la mejora del equipamiento 
e instalaciones de los mercados municipales. Y mire, el 
plan para los mercados en ese año ha sido del 7,5 % de 
ejecución. Ojalá consigan este año ejecutar esos 620.000 
euros que tiene la partida, porque hemos apoyado esa 
iniciativa.

En otro orden de cosas –que no quería dejar por alto 
tampoco–, vemos que aumenta el personal del programa 
(inintel·ligible)   Yo confío que sea para reforzar las plantillas 
de las direcciones territoriales y así por fin desatascar los 
proyectos renovables y las instalaciones eléctricas. Porque 
en proyectos renovables sabemos que hay 8.000 millones 
de euros de inversión que están paralizados y atascados en 
la conselleria en esas direcciones territoriales .

Y bueno, cuando le digo que en materia de comercio, ni 
promoción ni ejecución es porque, mire, «Avalem comerç», 
por ejemplo, sigue en dos millones de euros. Y yo creo 
que ustedes no han tenido en cuenta la vulnerabilidad del 
comercio y la artesanía ante este COVID.

Por ejemplo, hubiera estado muy bien que hubieran dado 
continuidad a esa línea de seis millones de «Avalem comerç» 
que publicaron en el DOGV el pasado 16 de octubre.

En fin, yo creo que con este presupuesto los sectores 
valencianos están perdiendo una gran oportunidad por 
cierta autocomplacencia y conformismo en el presupuesto. 
Así que nosotros sin duda presentaremos enmiendas con la 
intención y voluntad de mejorar las cuentas que hoy nos ha 
traído .

Y sí que le animo, porque como sabemos que faltan 1.300 
millones de esos fondos europeos que aún no se han 
contemplado en la partida de ingresos de la Generalitat, 
a que sea creativo y, ahora que tenemos la oportunidad, 
complemente las carencias del presupuesto con proyectos 
que puedan captar esos fondos que nos faltan.

Muchas gracias.

 
La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Gracia.

A continuación, por un turno de 3 minutos tiene la réplica el 
señor Carrasco por parte del Grupo Parlamentario Popular.

El senyor Carrasco Torres:

Gracias, presidenta.

Señor conseller, usted no me ha respondido ni a una sola de 
mis preguntas. Ha venido aquí a leer su libro. Y además, ha 
iniciado su segunda intervención justificándose, mirando al 
pasado. No me gustaría pensar que está centrándose en el 
«ustedes más», porque le voy a decir una cosa: eso a ningún 
comercio, a ningún autónomo, a ninguna pyme le interesa.

Pero no se ha quedado ahí. Usted ha sido capaz esta 
mañana aquí de decir que su gestión es superexcel·lent . 
¿Usted cree que es estético en este momento de la crisis 
decir que su gestión es superexcel·lent cuando las empresas 
están cerrando por motivo de pandemia? Me parece que es 
poco afortunado. Tendrá la oportunidad –yo no, pero usted 
sí– de corregir esa apreciación, si usted lo tiene a bien, por 
supuesto .

Mire usted, decir que se tendría que producir mucho más 
aquí  ¿Usted le va a decir a los empresarios lo que tienen 
que hacer? ¿Es eso? O sea, ¿les va a dar lecciones?

Mire, desde que usted está en la conselleria las 
importaciones se han duplicado a un mayor ritmo que las 
exportaciones, que han crecido mucho, pero nadie se fija 
en la balanza comercial. Y, desde que usted gobierna, se ha 
fulminado la balanza comercial, que eso sí que es grave, que 
eso no es producir aquí, que eso es comprar fuera.

Algo tendrá usted que decir sobre eso. ¿O usted no ha 
tenido nada que ver? ¿Es que sus cinco años de gobierno 
no han servido para hacer a las empresas más competitivas 
para producir más aquí?

Oiga, no le tire la culpa a las empresas. Desde luego, no 
esperaba esa intervención por parte de usted, que lleva 
cinco años gobernando.
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Mire, usted ha venido aquí a leer cifras pero no ha sido 
capaz o no ha querido hacer un análisis de los resultados, 
sobre todo porque en cinco años usted tampoco ha sido 
capaz de crear una herramienta de control de la inversión 
pública en la industria valenciana, posiblemente porque 
no le interese. No le interesa poner el termómetro de los 
resultados de sus políticas. Simplemente viene a decir aquí 
que los empresarios tienen que hacer esto y que usted ha 
aumentado el presupuesto.

Efectivamente, su presupuesto ha aumentado, pero ha sido 
una actualización de software, porque su presupuesto en los 
últimos años ha sido el último o el segundo por la cola que 
menos ha crecido.

Aun así, se queda el quinto presupuesto en peso de la 
economía del Botànic, cuando el problema de la ciudadanía 
en economía es el segundo problema para la ciudadanía, con 
lo cual sigue estando lejísimos.

Mire, no me gustaría creer que la minoración en el 
presupuesto de la Ford se debe a las presiones de un socio 
de gobierno, pero tiene la oportunidad hoy también aquí de 
decir que no corresponde a esto. Estoy seguro que no es así. 
Pero me gustaría que lo dijera.

Tampoco me ha dicho nada del Invassat. La siniestralidad 
en la Comunidad Valenciana desde que usted gobierna 
se ha incrementado a un ritmo del 7,6 % en cinco años. 
Eso –multipliquen– es muchísimo. Pero el presupuesto de 
Invassat baja.

Y finalizaré diciendo que nosotros tenemos mano izquierda 
y mano derecha, que es lo que debemos hacer, pero la mano 
derecha está también tendida a usted. Nunca seremos 
palmeros, que es lo que hace la oposición en este caso.

Gracias, presidenta.

 
La senyora presidenta:

Muy bien. Muchas gracias, señor Carrasco.

Y, a continuación, para cerrar la comparecencia, el señor 
Climent tendrá 3 minutos en su última intervención. Tiene la 
palabra.

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Sí .

Bé, comence pel final, senyor Carrasco. Anem a vore, vosté 
hauria de saber també, després de cert temps, i a més a més 
haver estat en l’empresa privada, com treballa este conseller 
i com treballa esta conselleria. I sempre treballa des de baix, 
des de baix cap a dalt, i això vosté ho sap i és coneixedor, 
perquè també ha tingut eixa oportunitat de fer-ho en este 
conseller .

Per tant, vosté hauria de saber que nosaltres tenim 
comissions amb Ford i que realment... No, no, vosté ho ha 

dit, vosté ho ha dit i jo li ho explique. I per tant, arribem a 
acords també en funció de l’impacte que pot tenir en tot el 
sector, perquè és important.

No, jo li conteste a vosté. I després, vosté sap també que el 
full de ruta el tenim traçat des del 2015. Vull dir, si alguna 
cosa vam fer en aquesta conselleria des del primer moment 
va ser començar a treballar des de la planificació, saber on 
volíem anar, en companyia del món empresarial, del món 
dels treballadors i treballadores.

I vosté també és sabedor. I per tant, eixe full de ruta el tenim 
traçat. Sabem el tema del finançament com l’hem tingut en 
aquest territori i els problemes que hem tingut també per a 
poder aconseguir els diners escaients necessaris per a poder 
fer eixa transformació de model productiu, en funció d ela 
ruta i planificació que teníem traçada.

I no pot dir que no avaluem, perquè sí que avaluem i ens 
avaluen contínuament. I vosté pot vore ahí, quan les xifres 
de l’atur estan conforme estan, doncs hi ha una avaluació. 
Quan l’índex de productivitat industrial està conforme  
està, hi ha una avaluació. Quan les exportacions estan com 
estan, hi ha una avaluació.

Hi ha moltíssimes avaluacions ahí.

I després, ara sí que li he vist la ramalada neoliberal, és a 
dir, sí que l’he vista. És a dir, què li he de dir jo? Valga’m 
deu, valga’m per a dir-li jo a algú què ha de fer. Sempre hem 
treballat també de la manera més coordinada, i tindrem 
la possibilitat també de poder dir: aquells que tenim unes 
competències determinades, com hem de planificar i com 
hem d’anar a poder millorar, en definitiva, la vida de la gent 
que viu en tot un territori.

I tots tenim un rol i estem implicats perquè això succeïsca 
des del lloc on estiguem. I per descomptat, des de la meua 
responsabilitat, clar que li puc dir jo en este cas si realment 
hi ha diners públics pel mig, conforme n’hi ha, perquè 
treballem de manera conjunta i cap a un lloc determinat, que 
al final no em quede a soles dient-ho.

Resulta que hi ha moltíssima més unanimitat que la que 
vosté probablement pensa.

I després, jo no em vanaglorie de res, les dades estan 
ahí, vosté les pot vore. I açò és un pressupost viu, senyor 
Gracia. I dir que és un pressupost tangible. És un pressupost 
que executarem, que executarem probablement en els 
percentatges que estem executant tots els anys anteriors. I 
sempre pensant en l’interés general, en la ciutadania, que és 
el que toca des de la nostra responsabilitat.

Moltes gràcies. I acabe dient que espere que el pressupost 
siga aprovat, que facen les esmenes que vostés creguen 
adients. L’aprova la cambra, i per tant espere que a partir 
d’ahí, si es pot millorar el pressupost, que es millore, però 
que en definitiva siga una millora substancial perquè la 
ciutadania realment es senta identificada en aquestos 
pressupostos i tinga eixe benefici que toca per a cohesionar 
el nostre territori i la nostra societat .

Moltes gràcies.


